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تجارت

اصول اخلاقی و شرعی آب
ادامه از صفحه یک

 ... بی شک از روشن ترین انواع حقوق مردم مسائلی از قبیل بهره برداری از آب و 
جلوگیری از آلوده کردن آن است. افزون بر موارد فوق، قواعد دیگری نیز وجود 
دارد که همگی آن ها دلالت بر حق استفاده از آب سالم را از ضروری ترین حقوق 
هر انسان می داند. بر این اساس دیدگاه ها و ذهنیت هایی شکل می گیرد و در 
راس��تای ش��رع اس��لام و قوانینی که با شرع تطبیق داده شده، چند سؤال مطرح 
اس��ت: ۱. آب هایی که از طریق چاه هایی که غیر مجاز و بدون اطلاع حکومت 
اسلامی حفر شده اند، مورد بهره برداری و مصارف مختلف قرار می گیرند، حرام 
هستند یا خیر؟ به راستی چه کسی به این افراد حق استفاده از ذخایر زیرزمینی 

بدون کسب اجازه را داده است؟
۲. آب های��ی  ک��ه از چ��اه های مج��از بهره برداری ولی بیش از حد مجاز تعیین 
ش��ده برداش��ت می ش��وند و به مصارف مختلف می رسند ، از نظر اصول شرعی 
چ��ه وضعیت��ی دارن��د؟ به عنوان مثال مگر می توان یک بلیت اتوبوس خرید اما 

روی دو صندلی نشست؟
۳. محصولات و منافعی که از طریق بهره برداری غیرمجاز از آب های سطحی 
و زیرزمینی به دست می آیند، چه حکم شرعی علاوه بر مجازات قانونی خواهند 
داشت؟ هنگامی که در شرع اسلام بدان اندازه بر لقمه حلال تاکید شده، میوه هایی 

که از محل حرام آبیاری شده، چقدر بر زندگی مردم اثر منفی می گذارد؟
4. حکم آلوده ساختن آب های رودخانه ها، چشمه ها و منابع آب زیرزمینی و وارد 
کردن پساب کارخانه ها، واحدهای تولیدی، خانگی و سایر موارد از منظر شرع 
چگونه است؟ با وجودی که امروزه پساب بسیاری از کارخانه ها، آبهای جاری را 
آلوده می کنند، روش مقابله با این افراد چگونه است و چطور این کارخانه داران 

به خودشان اجازه آلوده کردن منابع طبیعی را می دهند؟ 
۵. تا چه میزان عاملان به موارد فوق و همچنین استفاده کنندگان و مردم از حدود 
اخلاقی و عرفی این عملکردها آگاهی دارند؟ و ارج نهادن به بهره برداری مشروع 
از منابع و تکریم آب تا چه حد در مبانی فکری و اعتقادی مردم، به ویژه در عمل، 

نهادینه و جزو باورهای آن ها شده است؟
پاس��خ دادن به این س��والات برای کس��انی که به اندازه سرسوزنی تابع اخلاق یا 
ش��رع باش��ند و دس��ت به سواستفاده می زنند، مشکل است. به هر حال مردم به 
اصولی اعتقاد دارند که در دو مقوله ش��رع و اخلاق گنجانده می ش��ود و به هر 
کدام اعتقاد داش��ته باش��ند، اس��تفاده غیر مجاز از منابع آب و کس��ب درآمد از این 
روش به هیچ وجه قابل توجیه نیست. همچنین آلوده کردن نهرها، چشمه ها 
و دریاها که باعث مرگ میلیونها ماهی و تهدید زندگی انسانها می شود، با هیچ 

استدلالی توجیه پذیر نیست.
بنابر این نس��ل فعلی به اندازه و به گونه ای از منابع اس��تفاده کند که ضمن رفع 
نیازهای خود، منابع کافی را برای نیازهای نسل های آینده به میراث بگذارد. این 
الگو در واقع پیشنهاد رعایت حقوق همه مصرف کنندگان فعلی و آتی را داده است. 
همچنین رعایت عدالت و حمایت از اقشار آسیب پذیر در متن چنین الگویی قرار 
دارد. سه عامل مهم در حفاظت از منابع آب جای خود را به تخریب منابع داده 

است. این سه عامل در شرایط کنونی بدین نحو قابل تفسیر هستند:
۱. تغیی��ر در باوره��ا و حاکم ش��دن نگاه اقتص��ادی کوتاه مدت به بهره برداری از 

منابع؛
۲. افزوده شدن سخت افزارها و تأمین منابع ارزان قیمت انرژی مورد نیاز که امکان 

بهره برداری ناپایدار را فراهم کرده است؛
۳. حذف نقش مشارکت و نظارت مدنی و تخریب منابع آب زیرزمینی.

يادداشت

گ�روه تج�ارت: اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش�اورزی ایران 
در پی درخواس�ت فعالان اقتصادی مش�غول تجارت با آفریقای 
جنوبی، مجددا کمیته مش�ترک بازرگانی ایران و آفریقای جنوبی 

را تشکیل داد.
پیش از این برای مدتی شورای مشترک ایران و آفریقای جنوبی 
فعال بود اما به تدریج پس از سخت شدن شرایط برای کار در این 
بازار و غیررقابتی ش��دن بازار برای تجار ایرانی، مش��ارکت در این 

شورا کاهش پیدا کرد و شورا منحل شد.
محمدرضا کرباسی، معاون امور بین الملل اتاق ایران در نخستین 
نشست این کمیته گفت: با توجه به رفت وآمد مقام های دو کشور 
ایران و آفریقای جنوبی و برخی توافق ها، درخواست ها برای ایجاد 
این کمیته به معاونت بین الملل اتاق ایران ارس��ال ش��د. در نتیجه 
تش��کیل کمیته را در دس��تورکار قرار دادیم. برای دعوت افراد به 
این کمیته علاوه بر درخواست کنندگان، لیست تجاری که با این 
کشور همکاری می کنند را از سامانه گمرک دریافت کردیم. هدف 
از این کار، شناسایی افرادی بود که با بازار کشور هدف در ارتباط 

مؤثر و مستمر هستند.
ب��ر اس��اس اظه��ارات او یک نماین��ده از وزارت امور خارجه و یک 
نماینده از وزارت صنعت، معدن و تجارت در کمیته های مشترک 
عضو هس��تند تا بتوان به کمک آنها حضور با قدرت تری در بازار 

هدف داشت.
وی روابط سیاسی بین ایران و آفریقای جنوبی را در سطح مناسبی 
ارزیابی و اظهار امیدواری کرد این کمیته بتواند س��طح مناس��بات 
اقتصادی دو کشور را ارتقا دهد. کرباسی معتقد است ظرفیت های 
خوبی در دو کش��ور برای س��رمایه گذاری مش��ترک وجود دارد که 

تاکنون مغفول مانده است.
مع��اون ام��ور بین الملل اتاق ای��ران تمرکز روی حوزه هایی چون، 
محصولات پتروشیمی، قیر، مواد غذایی، مشتقات نفتی، ساخت 
قطعات خودرو، تولید برق، ساخت وساز و خدمات فنی و مهندسی 

را در همکاری با آفریقای جنوبی مناسب ارزیابی کرد.
وی میزان جذب سرمایه خارجی آفریقای جنوبی ظرف سال ۲۰۱۸ 
را بال��غ ب��ر ۱۳۵ میلی��ارد دلار اع��لام کرد و با توجه به این حجم از 
سرمایه گذاری، خاطرنشان ساخت: این کشور با توجه به موقعیتی 
که دارد زمینه دسترسی ایران به کشورهای مختلفی آفریقایی را 
فراهم می کند. بنابراین انتقال بخشی از خط تولید و یا سرمایه گذاری 

مشترک در این کشور می تواند منافع قابل توجهی داشته باشد.
  � بهترین مکانیزم برای حل مشکلات بانکی 

او در ادامه رسیدن حجم تجارت به ۲ میلیارد دلار را هدف گذاری 
دو کشور در روابط اقتصادی عنوان کرد و گفت: در حال حاضر با 
کمتر از ۱۰۰ میلیون دلار روابط تجاری بین دو کشور دنبال می شود 
که فاصله طولانی تا هدف تعیین شده داریم. از طرفی تحقق این 
هدف به ایجاد بسترهای مناسب ترانزیتی و حمل ونقلی نیاز دارد. 

همان طور که می دانیم دور بودن مسافت یکی از دلایل غیررقابتی 
بودن حضور ایرانیان در این بازار است که باید به کمک راهکارهای 

اقتصادی آن را حل کنیم.
معاون بین الملل اتاق ایران رسیدگی به مسئله روادید و راه اندازی 
خط هوایی مستقیم از ایران به دو بخش غرب و شرق آفریقا را از 

برنامه هایی دانست که از سوی این معاونت پیگیری می شود.
مهرداد سیادت نسب، نماینده وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
کمیته مشترک ایران و آفریقای جنوبی که برای چهار سال به عنوان 
رایزن بازرگانی سفارت ایران در آفریقای جنوبی فعالیت می کرد، 
تصریح کرد: بدون شک ایجاد چنین کمیته ای که بتواند انسجام 
و مسیر حرکت واحدی را به نفع فعالیت های اقتصادی کشور در 

بازارهای هدف ایجاد کند، ضروری بود.
 وی با بیان این نکته که ۲۰ کش��ور از نظر اقتصادی به آفریقای 

جنوبی وابسته هستن، افزود: این نکته حائز اهمیت بوده و می تواند 
زمینه دسترسی ما به کشورهای جدید را مهیا کند.

سیادت نسب حجم واقعی تجارت ایران با آفریقای جنوبی را حدود 
۳۰۰ میلیون دلار برآورد کرد که به دلیل ورود کشور سوم در روند 
صادرات محصولات ایرانی به این کشور، آمار رسمی گمرک در 

مورد حجم صادرات ایران به آفریقای جنوبی کاهش می یابد.
او همچنین از رشد میزان صادرات ایران به آفریقای جنوبی طی 
۶ ماهه ابتدای س��ال جاری خبر داد و افزود: در س��ال ۹۷ حجم 
صادرات ما ۲۷ میلیون دلار بود که در ۶ ماهه ۹۸ این رقم به 4۳ 

میلیون دلار رسیده است.
استفاده از بانک های کوچک �  

ندا مشرف جوادی، کارشناس میز آفریقای جنوبی در وزارت امور 
خارجه، در س��خنان خود مروری بر بازار آفریقای جنوبی، س��لایق 
و نیازهای آن داشت. وی با توجه به تعاملات بانکی این کشور بر 
اساس دلار آمریکا گفت: یکی از موانع اصلی برای حضور پررنگ 
ایرانیان در این بازار حجم بالای تعاملات آفریقای جنوبی بر اساس 
دلار آمریکاست. راهکاری هم که تاکنون برای حل این مشکل 
ارائه داده اند، استفاده از بانک های کوچکی است که کمترین میزان 

تعاملات دلاری را داشته باشند.
وی ادامه داد: س��اختار سیاس��ی و اقتصادی آفریقای جنوبی نیز 
تفاوت های مهمی با ساختار سیاسی اقتصادی ایران دارد. در این 
کشور بیش از ۸۰ درصد اقتصاد در اختیار بخش خصوصی قرار دارد 
و از بعد سیاسی نیز کشور به صورت حزبی اداره می شود. از آنجا که 
شناخت روحیات، سلایق و ساختار فرهنگی و سیاسی کشورها برای 
حضور قدرتمند در بازار آنجا مؤثر است، شرکت ها و سرمایه گذاران 

باید اطلاعات خود را در این حوزه ها تکمیل و به روز کنند.
کارش��ناس میز آفریقای جنوبی در وزارت امور خارجه همچنین 
س��رمایه گذاری در بخش آموزش مهارت های فنی و حرفه ای را 

یکی از حوزه های مناسب برای ورود به این بازار برشمرد.

در پی درخواست جمعی از فعالان اقتصادی  رقم خورد:

احیاء کمیته مشترک بازرگانی ايران و آفريقای جنوبی

خسارت روزانه ۶300میلیارد تومانی قطعی اينترنت سازوکار رتبه بندی اتاق ايران قانونی استدرخواست تجار برای تشکیل دادگاه های اقتصادی
دبیر ش��ورای عالی بس��یج تجار از قوه 
قضائیه درخواس��ت کرد که دادگاه هایی 
مخصوص موضوع های اقتصادی برای 

تجار تشکیل شود.
»فره��اد نیک��زاد« در نشس��ت فعالان 

اقتص��ادی ب��ا رییس دادگاه های انقلاب اس��لامی تهران گفت: 
در این مدت مش��غول رصد اخبار هس��تیم و فعالان اقتصادی با 

مشکلاتی در داخل و خارج کشور روبرو هستند.
وی درخواس��ت ک��رد: تج��ار با رییس قوه قضائیه دیدار داش��ته 
باش��ند و نقش قوه قضائیه در حمایت از تجار را در مس��یر منافع 
ملی دانس��ت و برآن تاکید کرد. به گفته نیکزاد، ش��ورای عالی 
بس��یج تجار ۱۹ کارگروه تخصصی در حوزه های مختلف دارد 

که کارگروه حقوقی آن بسیار فعال است. 

نایب رئیس اتاق ایران با اش��اره به محول 
شدن رتبه بندی اعتباری به سازمان بورس، 
می گوید: این مس��ئله کام��لًا با رتبه بندی 
فعالان اقتصادی که بر اساس قانون اصلاح 
قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی داخل 

به مرکز رتبه بندی اتاق ایران واگذار شده متفاوت است و بیانیه سازمان 
بورس مبنی بر اینکه این س��ازمان متولی رتبه بندی اس��ت، ناش��ی از 
سوءبرداشت و بی دقتی بوده است. به گزارش تجارت به نقل از اتاق ایران 
حسین سلاح ورزی گفت: برخلاف هجمه ها و حمله های صورت گرفته 
نسبت به مرکز رتبه بندی اتاق ایران، باید گفت که فعالیت های صورت 
گرفته برای رتبه بندی فعالان اقتصادی توس��ط اتاق بازرگانی نه تنها 
غیرقانونی نیست، بلکه تکلیف تصریح شده قانونی و در راستای وظایف و 

مأموریت هایی است که قانون گذار به اتاق ایران محول کرده است.

رئیس کمیس��یون کس��ب و کارهای 
دانش بنی��ان اتاق ای��ران، از بین رفتن 
س��رمایه اجتماعی را مهم ترین آسیب 
جبران ناپذی��ری عنوان می کند که در 
جری��ان قطعی اینترن��ت یک هفته ای 

اخیر برای کس��ب و کارهای آنلاین رقم خورده اس��ت.  افشین 
کلاهی در گفت وگو با »پایگاه خبری اتاق ایران« افزود: البته 
باید این نکته را در نظر بگیریم که ازنظر برخی کارشناسان، این 
رقم کل خس��ارات نیس��ت و بخشی هم به دلیل تعویق گردش 
مالی ایجادش��ده اس��ت که این موضوع جای بررسی بیشتری 
دارد. کلاهی همچنین مجموع خس��اراتی را که به دلیل عدم 
استفاده از اینترنت در بخش های مختلف اقتصادی ایجادشده، 

روزانه ۶ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد.

گروه صنعت و معدن: عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
معتقد اس�ت مردم به دلیل بی توجهی خودروس�ازان به تولید 
خودروهای هیبریدی و کم مصرف ناچارند پول بیشتری برای 

خرید بنزین پرداخت کنند.
محمدرض��ا منص��وری در گفت وگ��و ب��ا خانه مل��ت درباره 
صحبت های رئیس س��ازمان محیط زیس��ت مبنی بر اینکه 
اگر قرار بر تولید استاندارد موتورسیکلت و خودروها باشد، باید 
کارخانجات را تعطیل کنیم، گفت: در حال حاضر نمی توان از 
خودروسازان انتظار اصلاح سریع ساختار و تولید خودروهای 
استاندارد را داشت زیرا طی 4۰ سال گذشته که این شرکت ها 
از منابع کافی و بسیار برخوردار بودند، برای تولید خودروی کم 
مصرف اقدامی نکردند، حال چگونه با بدهی های بسیاربتوانند 

برنامه ای برای تحقق این امر داشته باشند.
نماینده مردم س��اوه و زرندیه در مجلس ش��ورای اس��لامی با 
بیان اینکه 4۰ سال خودروسازان را به حال خود رها کردیم، 
افزود: این شرکت ها برنامه ای برای ارتقای کیفیت نداشتند 
و سال به سال از کیفیت آنها کاسته شد به گونه ای که حال 

تنها چارچرخ تولید می کنند.
وی ادامه داد: خودروس��ازی در ایران دولتی اس��ت و مدیران 
مهمان هستند به همین دلیل برنامه ریزی مناسبی برای ارتقا 
کیفیت و تولید خودروهای کم مصرف و هیبریدی نداشتند.

  � گرانی خودرو در بازار بی معنا است
ای��ن نماین��ده مردم در مجلس ده��م همچنین درباره گرانی 
پرای��د و پ��ژو ۲۰۶ در هفته ه��ای اخیر، اظهار کرد: از آنجایی 
که طی سال های گذشته خودروها اسقاط نشده اند گرانی در 
بازار بی معنا اس��ت زیرا خودروهای موجود در بازار می تواند 

نیاز مصرف کنندگان و تقاضا را رفع کند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزایش قیمت بنزین 
را یکی از دلایل گرانی خودرو در بازار دانس��ت و اضافه کرد: 
در م��اه های گذش��ته به دلی��ل تکمیل خودروهای موجود در 
ک��ف پارکین��گ، عرض��ه  خودرو به بازار صع��ودی بود اما در 
حال حاضر که تعداد این خودروها کاهش پیدا کرده علیرغم 
ثاب��ت ب��ودن تولید خودروس��ازان، عرضه به بازار کاهش پیدا 

کرده است.
واردات خودروه�ای هیبری�دی، پش�ت چ�راغ قرمز  �  

محدودیت های ارزی
در گزارش��ی دیگر  ایرنا نوش��ت: موضوع واردات خودروهای 
هیبریدی و تعرفه و تسهیلات آن در قانون ساماندهی صنعت 
خودرو پیش بینی ش��ده که اکنون در رفت و آمد بین مجلس 

و شورای نگهبان است.
در این زمینه، »سعید باستانی«  سخنگوی کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس به ایرنا گفت:  هرچند توجه ویژه به خودروهای 
هیبریدی در قانون یاد شده تسهیل کننده واردات آن است، 
اما ممنوعیت واردات خودروها نیز از سوی شورای هماهنگی 
سران قوا به تصویب رسیده و تا زمانی که جزو اقلام ممنوعه 
وارداتی باش��د، ارزبری این خودروها مانعی و اش��کالی بر سر 

راه وارداتشان است.
 »کورش مرشد سلوک« رئیس انجمن واردکنندگان خودرو 
نیز در این زمینه می گوید: رایزنی ها و مذاکرات این انجمن 
با مجلس شورای اسلامی و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برای واردات خودروهای هیبریدی از حدود یک س��ال پیش 

تاکنون ادامه دارد.
وی ب��ه ایرن��ا گف��ت: این روزها مجلس��ی ه��ا درگیر مباحث 
انتخاب��ات و وزارت صنع��ت نیز درگیر موضوع س��همیه بندی 
بنزی��ن و آث��ار مترتب بر آن هس��تند؛ به همین دلیل موضوع 
واردات خودروهای هیبریدی به حاش��یه رانده ش��ده است، اما 

کارشناسان مربوطه در حال بررسی شرایط آن هستند.
مرشد سلوک به مصوبه شورای سیاستگذاری سران سه قوه 
اشاره کرد که خودرو را در گروه دهم ممنوعیت وارداتی قرار 
داده، ام��ا هی��چ گاه تصریح نک��رده که واردات خودرو ممنوع 

است.
رئی��س انجم��ن واردکنندگان خودرو بیان داش��ت:  با توجه به 
مقطع��ی ب��ودن تصمیم گیری ه��ای این ش��ورا، امید می رود 
ممنوعی��ت واردات خودروها به وی��ژه خودروهای هیبریدی 
که این روزها متاثر از مس��اله گرانی و س��همیه بندی بنزین و 
همچنین آلودگی هوای کلانشهرها اهمیت آن بیش از پیش 

مشخص شده، برداشته شود.

وضعی�ت نامعل�وم تعرف�ه ب�ر واردات خودروه�ای  �  
هیبریدی

»مهناز رمضانی« کارشناس خودروهای هیبریدی نیز به ایرنا 
گفت: آنچه در قانون ساماندهی خودرو به آن اشاره شده، وضع 
تعرفه پنج درصدی بر واردات خودروهای هیبریدی است که 

اکنون بین شورای نگهبان و مجلس در رفت و آمد است.
وی یادآور شد: در روزهای گذشته نمایندگان مجلس به اتفاق 
آرا تاکید بر واردات خودروهای هیبریدی داشتند و حتی برخی 
از آنان خواستار دخالت شورای شهر بر تردد نکردن خودروهای 

با عمر بیش از ۱۰ سال در سطح شهرها شدند.
رمضانی خاطرنش��ان کرد:  فراهم شدن زیرساخت های تردد 
خودروهای هیبریدی از س��وی دولت تا پنج س��ال آینده، از 
دیگر شروطی است که در طرح ساماندهی صنعت خودرو به 

آن اشاره شده است.
با وجود مطالب بیان ش��ده، اما برخی کارشناس��ان معتقدند 
هرچند توس��عه اس��تفاده از خودروهای هیبریدی می تواند به 
عن��وان ی��ک راهکار موقتی مطرح باش��د، اما به هیچ وجه به 

عنوان یک اولویت مطرح نیست.
»امیرحسن کاکایی«  عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو 
دانشگاه علم و صنعت به ایرنا گفت: بررسی ها حاکی است که 
کشورهای موفق در تولید و توسعه خودروهای هیبریدی، ابتدا 

نظام حمل و نقل عمومی شان را توسعه داده اند.
وی گفت:  فراموش نکنیم پایه قیمتی این خودروها بالاست 
و تس��هیل واردات یا تولید آنها در داخل کش��ور می تواند به 

افزایش قیمت خودروها بیانجامد.
این اس��تاد دانش��گاه بیان داش��ت:  اگر دولت به دنبال کاهش 
تعرفه واردات خودروهای هیبریدی اس��ت، پیشنهاد می شود 
آن را برای توسعه مترو و حمل و نقل عمومی هزینه کند که 

تبعات مثبتی به دنبال خواهد داشت.
وی یادآور ش��د:  این خودروها از نظر فناوری نیز وابس��تگی 
بالایی برای کش��ور ایجاد می کنند و تکنولوژی س��اخت آنها 
محدود به کش��ورهایی خاص اس��ت و دس��تکم تا ۱۰ س��ال 
وابس��تگی برای کش��ور ایجاد می کنند؛ بر این اساس واردات 
کامل یا تولید این خودروها در شرایط کنونی که در میانه یک 

جنگ اقتصادی به سر می بریم منطقی نیست.

عضو کمیسیون صنايع مجلس با اشاره به مشکلات ناشی از مصرف بنزين مطرح کرد؛

 چه كسی بايد جلوی ضرورت تولید خودروهای هیبريدی و کم مصرف
 فرار مالياتی را بگيرد؟ 

ادامه از صفحه یک
...فرار مالیاتی که یکی از موارد آن عدم تسلیم اظهارنامه مالیاتی 

می باشد، جرم است. 
قانون در این مورد صراحت دارد که هر ش��خصی که ۳ س��ال 
متوالی از تسلیم اظهارنامه مالیاتی خوداری کند  مجرم است و 
همین قانون اضافه می کند که کش��ف جرم موضوع این ماده 
از طریق س��ازمان امور مالیاتی کش��ور و دس��تگاه های اجرایی 

نظارتی امکان پذیر است 
 حالا که سازمان امور مالیاتی به وقوع چنین جرمی وقوف پیدا 
کرده اس��ت. باید علاوه براینکه میزان و مدت جرم را مش��خص 
کند مکلف اس��ت تا احقاق حقوق مردم و برگرداندن تمامی آن 
ب��ه صن��دوق بیت المال ) حتی اگر به فرموده مولای متقیان آن 
را کابی��ن زن��ان کرده باش��ند( و اج��رای قانون در مورد مجرمان 

اقدام نماید. 
 از این مهمتر علل و ریشه وقوع چنین جرم بزرگی باید مشخص 
ش��ود  اینکه چگونه افرادی موفق می ش��وند میلیاردها تومن از 
حق��وق م��ردم را م��ورد تجاوز و غارت ق��رار دهند. اگر مدیران و 
مجری��ان قان��ون ب��ا اهمال و قص��ور  و تخلف در وقوع این جرم 
نقش داش��ته اند  علاوه بر اینکه باید مجازات ش��وند، تمهیدات 

لازم جهت جلوگیری از تکرار جرم اندیشیده شود. 
 مالی��ات  ع��لاوه ب��ر اینکه منبع تامی��ن درامد برای حکومت ها 
جهت اداره امور جامعه اس��ت اهداف مهمتری را مد نظر دارد. 
مالیات ابزاری برای توزیع درآمد جهت اجرای عدالت در جامعه 
و کاهش فاصله طبقاتی است که با سیاست های توزیعی  مالیات 

قابل اجراست.
همچنی��ن دول��ت  از طریق کاهش ی��ا افزایش مالیات در حوزه 
ه��ای مختل��ف اقتصادی می توان��د اصلاحات اقتصادی و رفع 
ت��ورم ی��ا ایجاد رونق اقتص��ادی و دیگر وظایف حمایتی خود را 

اعمال نماید. 
چنین اتفاقاتی نشان می دهد که دولت از انجام بخشی مهمی 

از  وظایف خود باز مانده است. 
این  حق مردم است که مسئولان را مورد  سوال قرار دهند و بسان 
پیرمرد مال باخته دوران کریمخان زند باز خواست کنند که ما اگر 
خوابیدیم فکر می کردیم که  شما بیدارید و از اموال ما محافظت 

می کنید. وای به روزی که شما هم خوابیده باشید.

سرمقاله

وزیر صنعت قیمت س��ازی در فضای مجازی را 
یک��ی از دلای��ل افزایش قیمت پراید و پژو ۲۰۶ 

در بازار برشمرد.
ب��ه گزارش تجارت رضا رحمانی در گفت وگو با 
خبرگزاری خانه ملت درباره افزایش قیمت پراید و 
پژو ۲۰۶ در هفته های اخیر، گفت: افزایش قیمت 

بنزین به صورت طبیعی بر همه چیز اثر گذاشته 
و نمی توان اثر آن را ندیده گرفت.

وی قیمت سازی در فضای مجازی در روزهای 
اخی��ر را نی��ز یکی دیگر از دلایل افزایش قیمت 
خودرو دانست و افزود: به طور مثال فردی بدون 
داشتن حتی یک خودرو، ۵ هزار آگهی فروش را 

در ۲۰ روز در فضای مجازی منتشر کرده است، 
ای��ن آگه��ی ها صوری ب��وده و به منظور قیمت 
سازی منتشر شده است. عضو کابینه دوازدهم 
ادام��ه داد: در حال حاضر تعداد خودروهای کف 
پارکینگ به حداقل رسیده و بیشتر آنها تکمیل 

و به بازار عرضه شده است.

 یک عضو اتاق بازرگانی ایران معتقد است اگر تنها 
بخشی از برنامه هایی که درباره افزایش سهم بخش 
خصوصی از اقتصاد مطرح ش��ده، اجرایی می شد، 
امروز شرایط تولیدی کشور موقعیت بسیار مطلوبی 
داش��ت. خس��رو فروغان گران سایه در گفت وگو با 
ایس��نا، اظهار کرد: ما در س��ال های گذشته با یک 

مش��کل جدی مواج��ه بوده ایم و آن تصدی گری 
اقتصادی دولت در بخش های مختلف اس��ت. با 
وجود آنکه تمامی قوانین بالادستی کشور بر لزوم 
تغییر نقش دولت در اقتصاد و افزایش حضور بخش 
خصوصی در این حوزه سخن می گویند، اما متاسفانه 
در عمل ش��اهد آن بوده ایم که دولت همچنان در 

بس��یاری از حوزه ها حرف اول و آخر را می زند. به 
گفته وی، اینکه امروز سهم بخش خصوصی واقعی 
در اقتصاد ایران همچنان محدود اس��ت، به دلیل 
مقاومت هایی اس��ت که در برابر خصوصی سازی 
وجود داشته و بسیاری از شرایط سخت امروز نیز به 

دلیل نپرداختن به همین امر مهم است.

قیمت سازی در فضای مجازی، خودرو را گران کردفرصت سوزی در بخش تولید صنعت و معدن 
www.tejaratonline.ir


